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عرضــه بنزین و گازوئیل یــورو ۵ درحالی در 
اصفهــان آغازشــده که به رغــم امیدها برای 
کاهش بار آلایندگی حــوزه حمل و نقل، این 
سوخت پاک با فناوری های بیشتر خودروهای 
درحال تردد همخوانــی ندارد.به گزارش مهر، 
وزارت نفت طبق مــاده ۱۸ قانون هوای پاک 
)مصوب ســال ۱۳۹۶( مکلف بود که حداکثر 
تا سه ســال پس از ابلاغ این قانون، مطابق با 
اســتاندارد ملی مصوب سوخت تولیدی کشور 
را عرضه کند. هرچند از ســال ۱۳۹۲ تاکنون 
بنزیــن و گازوئیل یورو چهار در کلانشــهرها 
عرضه می شــد اما دولت امســال بــا اجرای 
طرح های توســعه پالایشــگاهی برای ارتقای 
کیفیت ســوخت، تولید و عرضه سوخت یورو 
پنــج را در دســتور کار قــرار داد.آن طور که 
شــبکه اطلاع رســانی نفت و انرژی گزارش 
داده امســال پنج پــروژه افزایــش ظرفیت و 
کیفی سازی سوخت در پالایشگاه های اصفهان، 
شیراز، لاوان، آبادان و تبریز در دولت سیزدهم 
به بهره برداری رسیده یا به زودی به بهره برداری 
می رســد.پاییز امســال طرح ارتقــای کیفی 
پالایشگاه اصفهان با ظرفیت تولید ۱۶ میلیون 
لیتر در روز نفت گاز )گازوئیل( با کیفیت یورو 
پنج به بهره برداری رسید و وارد مدار تولید شد 
که هنوز به صورت رسمی افتتاح نشده است اما 
در حال حاضر روزانه ۱۲ میلیون لیتر بنزین و 
۱۹ میلیون لیتر گازوئیل یورو پنج در شرکت 
پالایش نفت )پالایشگاه( اصفهان تولید می شود 
و با توجه به آلودگی هوای کلانشــهر اصفهان 
از مهرماه امسال عرضه بنزین یور پنج با رنگ 
شــاخص بنفش در جایگاه های ســوخت آغاز 
شد.ناهمخوانی کیفیت سوخت پاک تولیدی با 
فناوری خودروهای در حال تردد چه در شــهر 
اصفهان و چه در ســایر کلانشــهرهای کشور 

پاشنه آشیل کاهش آلودگی هوا خواهد بود.
نگاهی به آمــار ۱۱۴ روز اخیر هوای اصفهان 
نشــان می دهد به رغم آنکه از ماه مهر امسال 
بنزیــن یورو پنج در جایگاه های ســوخت این 
کلانشهر عرضه شــده اما شمار روزهای آلوده 
نــه تنها کاهش نداشــته که تــا ۲۴ دی ماه 
ســهم اصفهان ۷۱ روز هوای ناســالم بوده و 
آلاینده شــاخص آن ذرات معلق کمتر از ۲.۵ 
میکرون اســت.بیش از یک میلیــون و ۳۰۰ 
هزار خودروی سبک و ســنگین در کلانشهر 
اصفهان تــردد می کنند که آلودگی اصلی این 
خودروها به دلیل فناوری پایین آنهاســت زیرا 
برغم کیفیت مطلوب ســوخت اما ذرات معلق 
حاصل از احتراق ناقص خودروها باعث آلودگی 
هوا می شود.در این راستا دانشیار گروه مکانیک 

دانشگاه اصفهان با اشاره به اینکه نسبت قدرت 
به مصرف سوخت نشان دهنده کیفیت خودرو 
اســت، می گوید: در تمام خودروهای تولیدی 
نســبت قدرت به مصرف سوخت بسیار کمتر 
از مشــابه آنهاســت و باید توجه داشــت که 
ناهمخوانــی ســوخت و فنــاوری خودروها و 
استفاده نکردن از کاتالیست مناسب، آلودگی 
هوای شــهرهای ایران را تشــدید کرده است.
هرچند آماری از شمار خودروهای کاربراتوری 
و انژکتوری در حال تردد در کلانشهر اصفهان 
موجود نیست اما آنچه مسلم است بنزین یورو 
پنج با فناوری موتورســیکلت ها و خودروهای 
سواری کاربراتوری در حال تردد مانند پیکان 
و پراید همخوانی ندارد همانطور که استفاده از 
سوخت یورو چهار در سال های گذشته بدلیل 
وجود خودروهای فرسوده و ناهمخوانی سوخت 
و فنــاوری خودروهــا بــاری از آلودگی هوای 

کلانشهرها کم نکرد.
اما حسین احمدی کیا، دانشیار گروه مکانیک 
و دانشگاه اصفهان با اشاره به کاهش آلاینده ها، 
بنزن و ترکیبات آروماتیک در سوخت یورو پنج، 
تولید این نوع سوخت را اقدامی مثبت ارزیابی 
می کند و به خبرنگار مهر می گوید: باید از تولید 
سوخت پاک استقبال شود زیرا با وجود فناوری 
پایین برخی خودروها اســتفاده از این سوخت 
وضعیت را بدتر از قبل نمی کند و با ســوخت 
یور و۲ که ذرات معلق زیادی داشــت بســیار 
تفــاوت دارد و باید حمایت کرد به ویژه تولید 
گازوئیل یورو پنج تأثیر خیلی خوبی دارد.وی 
ادامه می دهد: خودروی قدیمی مانند پیکان اگر 
انژکتوری باشد با این سوخت مشکل ندارد اما 
خودروهای کاربراتوری به مشکل بر می خورند 

اما باید توجه داشت که تعداد این نوع خودروها 
روز به روز درحال کم شدن است و در کنار آن 
اگر اسقاط خودروهای فرسوده پیش برود مؤثر 
خواهد بود و اینکه فکر کنیم این سوخت برای 
خــودروی کاربراتوری وضعیت را بدتر می کند 
فعلًا اثبات نشــده است.دانشیار گروه مکانیک 
و عضو گروه پژوهش آلودگی هوا پژوهشــکده 
محیط زیســت دانشــگاه اصفهان خاطرنشان 
می کند: میزان گوگرد ســوخت یورو چهار ۵۰ 
ppm )قسمت در میلیون( اما در سوخت یورو 
پنج ppm ۱۰ و خیلی کم اســت در حالی که 
گوگرد آلاینده ای است که در سوخت بنزین و 
گازوئیل مستقیم وارد محیط می شود.همچنین 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان، 
تولیــد و تأمین بنزیــن و گازوئیل یورو پنج را 
اتفاقی بزرگ و انقلابی در کاهش آلودگی هوای 
کلانشهرها و از جمله اصفهان عنوان می کند و 
به خبرنگار مهــر می گوید: بزرگترین انتقاد ما 
به صنعت خودروســازی وزارت صنعت، معدن 
و تجــارت ناهمخوانی فنــاوری تولید خودرو 
با اســتانداردهای روز دنیا اســت که این روند 
در کشــور اتفاق نمی افتد و علــی رغم اینکه 
خودروســازان تلاش می کنند تاکنون بعضاً به 
فناوری خودروها یورو چهار رسیدند در حالی 
که جهان به سمت تولید خودروهای یورو پنج، 

هیبرید و برقی رفته است.
احمدرضا لاهیجان زاده ادامه می دهد: مسئله 
دوم خــروج خودروهای فرســوده اســت که 
بزرگترین نقطــه ضعف دولت ها و مجلس های 
گذشــته بوده که نتوانستند ساز و کاری برای 
خروج خودروهای فرسوده بوجود آورند و این 
یک معضل اساســی در موضــوع آلودگی هوا 

شده که هم مصرف سوخت به اقتصاد مملکت 
زیان می رســاند زیرا هر یکصد کیلومتر هشت 
تا ۱۰ لیتر مصرف ســوخت هم آلایندگی به 
محیط می دهــد که هیچ توجیهــی پذیرفته 
نیســت.وی خاطرنشان می کند: با توجه اینکه 
در برنامه هفتم توســعه و قانون بودجه ۱۴۰۲ 
پیش بینی هــای خیلــی خوبی بــرای خروج 
خودروها و موتورســیکلت های فرسوده شده، 
امید است تا ماه های پیش رو که مجلس لایحه 
بودجه و برنامه هفتم توسعه را تصویب می کند 
این طلســم شکســته و معضــل خودروهای 

فرسوده اساسی حل شود.
به گزارش مهــر، آمارهای متفاوتی از شــمار 
خودروهای فرســوده کشــور وجود دارد اما بر 
اساس آماری که سازمان حفاظت زیست اعلام 
کرده از حدود ۲۶ میلیون دســتگاه خودروی 
در حال تردد کشور ۶ میلیون دستگاه فرسوده 
است. از سوی دیگر با توجه به شرایط اقتصادی 
و نوسانات ساعتی قیمت خودرو در بازار امروز 
و وضــع مالیات بر خودروهای هیبریدی، برای 
کاهش آلایندگی خودروها راه درازی در پیش 
اســت.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
اصفهــان در این بــاره می گویــد: دولت باید 
تسهیلات و مشــوق های قوی برای جایگزینی 
خودروهای فرســوده بگذارد چراکه این بعدها 
برای دولــت جبران خواهد شــد؛ اگر بتوانیم 
مصرف ســوخت را از ۱۱۰ میلیــون لیتر در 
روز بــه ۱۰۵ میلیــون لیتر برســانیم حدود 
۴۰ درصــد در مصرف ســوخت صرفه جویی 
می شــود در حالی که مصرف بنزین اکنون به 
۱۱۵ میلیون لیتر در روز رســیده است اگر که 
خودروهای فرسوده خارج شوند و خودروهای 

موجود استاندارد، مصرف سوخت به ۶۰ تا ۷۰ 
میلیون لیتــر در روز کاهش می یابد و این ۴۰ 
میلیون لیتر قابلیت صادرات دارد.لاهیجان زاده 
خاطرنشــان می کند: از محل کاهش مصرف 
سوخت سالانه میلیاردها دلار می توان صادرات 
کرد در حالی که اگر این اصلاح را اکنون انجام 

ندهیم تا ۲ سال دیگر باید بنزین وارد کنیم.
در همین راســتا معاون تولید شرکت پالایش 
نفت اصفهــان در خصوص فرآینــد تصفیه و 
گوگردزدایی بنزین و گازوئیل در پالایشــگاه 
مســتقر در این کلانشــهر به خبرنــگار مهر 
می گویــد: پیــش از بهره بــرداری این طرح، 
گازوئیلی تولید می شــد که هشت تا ۱۰ هزار 
ppm ) قسمت در میلیون( گوگرد داشت که 
هنگام ســوختن در موتور خودرو، آلاینده های 
SO۳ تری اکســید گوگرد، SO۲ دی اکسید 
گوگرد و گاز خطرناک H۲S هیدروژن سولفید 
در هوا منتشر می شد و در لایه های بالای هوای 
ســرد قرار می گرفت که اگــر بارانی می بارید 
وجــود این آلاینده ها ســبب ریزش باران های 
اسیدی و اسیدی شدن لایه های زمین می شد.

وی می افزاید: اکنون ســوخت دیزل با هشت 
تــا ۱۰ هزار ppm گوگرد بــه واحد تصفیه یا 
شیرین ســازی گازوئیل پالایشــگاه منتقل و 
طی فرآینــد هیدرو کراکینــگ، هیدروژن به 
گوگرد اضافه می شود و هیدروژن در مجاورت 
کاتالیست، گوگردها را گازوئیل را جدا می کند 
و سوخت به دیزل بدون گوگرد تبدیل می شود.
معاون تولید شرکت پالایش نفت اصفهان ادامه 
می دهــد: هیدروژن ها گوگرد را جدا کرده و به 
گاز H۲S تبدیل می شــود که در کوره گوگرد 
ســازی در مجاورت کاتالیست و بخار آب این 
H۲s را بــه گوگــرد جامد تبدبل می شــود.
صابری خاطرنشــان می کند: این فرآیند برای 
هوای اصفهــان آلایندگی نــدارد؛ باید توجه 
داشت که H۲S گاز بسیار خطرناکی است که 
اصلًا به بیرون از کوره منتشــر نمی شود بلکه 
در مجاورت کاتالیست تبدیل به گوگرد جامد 
می شود و این گوگرد در واحدی به نام گرانول 
ســازی به گوگرد گرانول کلوخه ای یا دانه ای 
تبدیل می شود که آلایندگی ندارد و در محیط 
انتشــار نمی یابد و در نهایــت در کارخانه های 
اسید ســولفوریک استفاده می شــود.هرچند 
توزیع بنزین یورو پنج، در سالم شدن هوا مؤثر 
است اما در کنار آن، باید با توسعه حمل و نقل 
برای  تولید خودروها  استانداردسازی  عمومی، 
استفاده از سوخت یورو پنج و اسقاط خودروها 
و موتورسیکلت های فرسوده اقدام های تکمیلی 

در این زمینه انجام شود.

فناوری خودروها ارتقا یابد

سوخت یورو۵ مُسکن آلودگی هوای اصفهان
رئیس انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری 

آذربایجان شرقی خبر داد
انتشار فراخوان برای قبول عضویت از اعضای جدید

گروه شهرستانها: رئیس انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری 
آذربایجان شرقی از انتشار فراخوان برای قبول عضویت از اعضای جدید خبر داد.

اسد فلاح، در گفت وگو با ایسنا، گفت: به منظور تحقق تکالیف اساسنامه انجمن 
صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری، موضوع پذیرش اعضای جدید در 
دســتور کار هیات مدیره قرار گرفته است.وی با اعلام این که سرپرستان جراید 
کشــوری بیشترین جمعیت رسانه ای آذربایجان شرقی را شامل می شوند، اظهار 
کرد: تا پیش از این و علیرغم پرتعداد بودن فعالان این رسته رسانه ای، حمایت های 
مورد انتظاری را شاهد نبودیم اما متعاقب تشکیل انجمن در این حوزه تخصصی 
مطبوعاتی، امکان بیان ظرفیت ها و واقعیات کارکردی همکاران استانی در کسوت 
مدیران دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری مهیا شده است.وی به نقش مهم 
روزنامه های سراسری در پرداخت و انعکاس اخبار استانی در کنار سایر رسانه ها 
اشــاره کرد و افزود: بازتاب اخبار فعالیت های استان از طریق رسانه های مکتوب 
کثیرالانتشار کشوری، علاوه بر ایفای مسئولیت و رسالت اطلاع رسانی، تلاشگران 
و دلسوزان آذربایجان شــرقی را در مسیر توسعه روزافزون، همراهی و همیاری 
می کند.فلاح اضافه کرد: روزنامه های سراسری بیشترین مخاطب و خریدار را در 
پیشخوان و کیوســک های فروش مطبوعات استان دارند که نشان دهنده حفظ 
مزیت جراید کشــوری است.وی، تشکیل این تشکل رســانه ای را در آذربایجان 
شــرقی با توجه به قدمت و پیشــینه غنی و تاریخی در حوزه مطبوعات، حایز 
اهمیت عنوان کرد و گفت: آذربایجان شــرقی قطب فرهنگی و رسانه ای کشور 
اســت و با تکیه بر این واقعیت، انتظار می رود حمایت های لازم از سوی متولیان 
و مســئولان جهت همکاری و تعامل برای تحقق اهداف اساســنامه ای انجمن 
صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری، معمول و مبذول شود.وی، تاسیس 
تشکل صنفی در حوزه فعالیت سرپرستان جراید را مرهون تعامل و حمایت های 
مسئولان وقت و مربوطه دانست و خاطرنشان کرد: این تشکل رسانه ای رویکرد 
صنفی خود را با حفظ استقلال در چارچوب اساسنامه مصوب و جاری، پیگیری 
و استمرار خواهد داد.رئیس انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری 
آذربایجان شرقی، ایجاد بانک اطلاعات کامل از فعالان پرتعداد و شاغل در رسته 
سرپرســتان جراید کشوری را، بخشــی از اولویت های بررسی متقاضیان جدید 
عضویت در انجمن صنفی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری دانست و اظهار 
کرد: سرپرستان استانی روزنامه های سراسری در آذربایجان شرقی، علیرغم این که 
تا پیش از این از کمترین حمایت برخــوردار بوده اند اما در جایگاه کارآفرینی و 
اشــتغالزایی، کارنامه مقبولی داشته و دارند.وی با اشاره به تکمیل سبد رسانه ای 
اســتان با روزنامه های کثیرالانتشار سراسری، جراید کشوری را پیشتازان انتشار 
اخبار آذربایجان شــرقی در گســتره و تراز ملی عنوان کرد.وی، روی کار آمدن 
مدیریت جدید در ارشاد استان را نیز نوید و مقدمه ای برای آغاز تحول و اتفاقات 
مثبت در ســپهر فرهنگی و رسانه ای اســتان، ارزیابی کرد و ابراز امیدواری کرد 
که حمایت واحد از رســانه های محلی و سراســری و کلیه فعالان حوزه رسانه و 
مطبوعــات، نه در حرف بلکه به صورت عادلانه و بدون تبعیض در عمل، محقق 
و پیگیری شود.فلاح، از تمامی افراد حایز شرایط عضویت در انجمن صنفی دفاتر 
نمایندگی روزنامه های سراســری استان به ویژه صاحبان کسوت و پیشکسوتان 
این حوزه، خواست تا به جمع اعضای این انجمن، ملحق شوند.لازم به ذکر است 
انجمن صنفی کارآفرینی دفاتر نمایندگی روزنامه های سراسری آذربایجان شرقی 
با اخذ مجوزهای لازم در تیرماه سال ۱۴۰۰ به ثبت رسمی رسید و فعالیت خود 

را زیر نظر اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی آغاز کرد.

فعالیت 32 تسهیل گر برکت 
در 39 شهر و 339 روستای لرستان

بنیاد برکت ســتاد اجرایی فرمان امام تا بــه امروز برای بیش از ۵۱ هزار نفر )به 
صورت مستقیم و غیرمستقیم( در استان لرستان اشتغال زایی کرده است.معاون 
توســعه اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت از فعالیت ۳۲ مجری و تسهیل گر این 
بنیاد در قالب ســه تیم تسهیل گری در سطح استان لرستان خبر داد و گفت: از 
ســال ۱۳۹۷ تا به امروز ۱۷ هزار و ۲۲۶ طرح اشــتغال زایی  در مناطق محروم و 
روستایی لرستان راه اندازی شده که ایجاد فرصت های کسب وکار برای ۵۱ هزار و 
۶۷۸ نفر را به شکل مستقیم و غیرمستقیم به دنبال داشته است.مرتضی نیازی 
ادامه داد: حجم کل سرمایه گذاری برای راه اندازی این تعداد طرح ۲ هزار و ۲۴۶ 
میلیارد تومان اســت.وی از هدف گذاری اجرای ۵ هزار طرح اشــتغال زایی برای 
لرستان در سال جاری خبر داد و اظهار داشت: تاکنون ۳ هزار و ۶۲۵ طرح از این 
تعداد به بهره برداری رســیده و ۱۳۷۵ طرح مابقی نیز تا پایان امسال راه اندازی 
خواهد شــد.به گفته معاون توسعه اشتغال اجتماع محور بنیاد برکت، ۳۹ شهر و 
۳۳۹ روستای استان لرســتان تحت پوشش فعالیت های اشتغال زایی این بنیاد 

قرار دارند.

کمبود ذخایر 3 گروه خونی در فارس شدید است
مدیرکل انتقال خون فارس ضمن اعلام هشــدار شــدید کمبود خون و ذخایر 
خونی ســه گروه o منفی، A مثبت و B مثبت در اســتان، از مردم خواست تا 
هر چه سریعتر نســبت یه اهدای خون طی امروز اقدام کنند.مجید اکبرزاده در 
گفت وگو با ایســنا بیان کرد: معمولا در فصول سرد سال به دلیل ابتلای بیشتر 
مردم به بیماری های مختلف تنفســی نظیر سرماخوردگی و آنفلوآنزا با کاهش 
مراجعه به پایگاه های اهدای خون مواجه هســتیم.او ادامه داد: از طرفی امسال و 
طی روزهای اخیر با برودت هوا، شاهد کاهش مراجعه بیشتر به پایگاه های اهدای 
خون در اســتان هستیم.مدیرکل انتقال خون فارس همچنین اوج گیری مجدد 
ابتلا به کرونا را مزید بر علت دانســت و گفت: مردم اطمینان داشــته باشند که 
در پایگاههای اهدای خون، پروتکل ها و فاصله گذاری اجتماعی به صورت کامل 
اجرا می شــود و در صورتی که فردی علائم مشکوک به ابتلا به بیماری کرونا یا 
انفولانزا باشــد به وی اجازه ورود به ســالن اهدای خون داده نمی شود، لذا مردم 
بــا خیال راحت می توانند برای اهدای خون بــه پایگاه های انتقال خون مراجعه 
کنند.اکبرزاده اضافه کرد: از آنجا که بیماران دارای بیماری تالاسمی و سرطان و 
همچنین مادران باردار، تصادفات جاده ای، اعمال جراحی پیوند و باز قلب و ...نیاز 
به مصرف مداوم خون دارند که باید تامین شود، از همشهریان خواهشمندیم در 
اسرع وقت نسبت به اهدای خون مراجعه کنند.مدیرکل انتقال خون استان فارس 
خاطرنشــان کرد: هر فرد با مراجعه به پایگاه اهدای خون نهایتا ۲۰ دقیقه زمان 

صرف می کند اما حداقل به سه بیمار جان تازه می بخشد.

اخبار کوتاه

امــام جمعه زابل بــا انتقاد از کــم کاری در 
دریافت حــق آبه هیرمند، گفت: مســئولان 
باید برای رفع مشــکل بی آبی تلاش کنند.به 
گزارش مهر، حجت الاســلام مجتبی عزیزی 
امام جمعه شهرســتان زابل استان سیستان و 
بلوچســتان با اشاره به اینکه حق آبه سیستان 
و بلوچســتان از هیرمند بالغ بر ۸۲۰ میلیون 
متر مکعب در سال است که باید توسط دولت 
افغانستان پرداخت شود، بیان کرد: این حق آبه 
می بایســت نیاز آب شرب و کشاورزی منطقه 
سیستان و آب شرب زاهدان را تأمین کند اما 
متأسفانه طی سالیان متوالی دولت افغانستان 
)دولت ها و حــکام مختلف( بدعهدی هایی در 
این زمینه داشــته اند که مشــکلاتی را برای 
مردم منطقه ایجاد کرده است.خطیب جمعه 
شهرســتان زابل اظهار کرد: عمر این ماجرا به 
چند سال اخیر برمی گردد که دولت افغانستان 
برای عدم پرداخت حق آبه به سیستان محکم 
ایســتاده است و تحت هیچ شــرایطی کوتاه 
نمی آیــد. علاوه بر این افغانســتان با حمایت 

آمریکا و عربســتان در کنار رود هیرمند یک 
بند خاکی به نام تنگ کمال خان احداث کرده 
است و با اهتمام و برنامه ریزی که دارد درصدد 
است تا قطره ای آب به سیستان نرسد.حجت 
الاسلام عزیزی گفت: از طرفی سهم سیستان 
را در یک شوره زار مخوف قرار داده اند که برای 
سیستان و بلوچستان قابل استفاده نیست. بنا 
به گفته مسئولین ارشد کشوری بیش از ۲۰۰ 
جلسه و ملاقات بین مسئولین وزارت خارجه، 
وزارت نیــرو و… با طرف هــای افغان برگزار 
شده است اما آنچه که حاصل این همه جلسه، 
نشست، رفت و آمد و… است خشکی کامل 

سیستان و بلوچستان بوده است.
وی افزود: بعــد از برگزاری ایــن همه دیدار 
و جلســه و … اگر بخواهیــم به جمع بندی 
برســیم این است که دولت افغانستان حق آبه 
هیرمند را به سیســتان نداده است، نمی دهد 
و احتمــالاً نخواهد داد. البته این به آن معنی 
نیســت که هیرمند آب ندارد.حجت الاســلام 
عزیــزی در بخش دیگری از صحبت هایش به 

نتایج حاصل از نشست ها و جلسات اشاره کرد 
و توضیــح داد: نتایج حاصــل از برگزاری این 
نشســت ها این است که کشاورزان سیستان و 
بلوچستان برای کشاورزی بسیار راغب بودند 
و دارای اموال فراوانی بودند اما شــوربختانه با 
شرایط ایجاد شده امروز تحت حمایت کمیته 
امداد قرار گرفته اند.وی افزود: بســیاری دیگر 
از کشــاورزان و دامــداران منطقه نیز زندگی 
خود را فروخته و به استان های دیگر مهاجرت 
کرده اند. وی گفت: همه مسئولان کشوری در 
جریان وضعیت بد آب سیســتان هستند و در 
بازدید از این منطقه برای رنج و درد این مردم 
اشک می ریزند اما متأسفانه اشک چشمانشان 

را می گذارند و می روند. 
حجت الاســلام عزیزی عنوان کرد: یکی دیگر 
از موضوعات این اســت که مســئولان عنوان 
می کنند برای رفع مشکل آب سیستان برنامه 
و طرح جایگزین دارند اما متأســفانه تاکنون 
هیچ طرح و برنامه ای از سوی مسئولان، یک 
لیوان آب بر سر سفره مردم نشده است. البته 

باید از نیروهای خدوم و با اخلاص سپاه تشکر 
کنم که کمر همت بسته اند و در وسط میدان 
هســتند و در برای رفع مشکل آب آشامیدنی 
مردم تلاش می کنند.امام جعه شهرستان زابل 
بیان کرد: متأســفانه دولتی ها با ترک فعل ها، 
گزارشــات اشــتباه و آمارهای غلطی که ارائه 
می دهند بیشــتر ناامید کننده مردم هستند. 
همین کــه می گویند آمارها محرمانه اســت 
موجــی از ناامیدی و دلهــره را در دل مردم 

ایجاد می کنند.

وی اضافــه کرد: مردم از دولــت، وزارت امور 
خارجــه، وزارت نیرو، جهاد کشــاورزی و هر 
ارگان و سازمانی که مســئول تهیه آب بوده 
اســت ابداً راضی نیستند. این از حجب و حیا 
و نجابت مردم سیســتان و بلوچســتان است 
که تا به امروز مثل بقیه شــهرها چالش ایجاد 
نکرده اند. بحــران زاینده رود اصلًا قابل قیاس 
با هیرمند نیســت اما متأســفانه سیستان و 
بلوچستان برای مسئولان ارشد کشوری دیده 

نمی شود.

خیابان های اهواز زخم های سطحی تا عمیقی 
از کوچــه پس کوچه ها تا معابر اصلی دارند که 
اجرای جامع طرح فاضلاب هزینه هایی را برای 

مردم تراشیده است.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، از کوچه 
پس کوچه های لشکر آباد در چند قدمی بزرگراه 
گلســتان و مهدیس و پردیس تا خیابان های 
تراشــیده امانیه تحت عنوان »یکی از بهترین 
محله های اهواز« همگی درگیر معضلی هستند 
کــه گویی لاینحل شــده اســت.این مواقع از 
ســال و به ویژه پس از بارش باران اگر مجبور 
باشــید با خودرو از طریق کوچه های لشــکر 
آباد به ســمت اتوبان گلستان بروید، با انبوهی 
از کنده کاری و حفاری مواجه می شــوید، اما 
دلهره آدمی زمانی بیشتر می شود که حجمی از 
آب بــاران نیز تجمــع یافته و حــالا ترس از 
آن اســت که مبادا خــودرو در گل یا آب گیر 
کند.می گویند هر انســانی در زندگی پستی و 
بلندی دارد اما به نظر نمی رســد دست انداز ها 

و چاله های فراوان در ســطح شهر اهواز نشان 
از رویدادهای طبیعی زندگی باشد، بلکه بیشتر 
نماینگر معضلی است که سالها گریبان مردم را 
گرفته اســت.یک نمونه آن در محلی قرار دارد 
که مدتی پیش احتمالا از سوی آب و فاضلاب 
به منظور انجام اقدامات عمرانی حفاری شد، اما 
با گذشت دســتکم یک هفته همچنان نیز در 
همان حالــت باقی مانده و تنها با مقداری گل 
و ســنگ ریزه روی آن پوشانده شده است.این 
چاله که حالا نه تنهــا موجب کندی در تردد 
خودروها از سمت فلکه ساعت به سمت تختی 
را ایجاد می شود، بلکه به دلیل عمق آن موجب 
وارد شدن خسارت به خودروهایی می گردد که 
قصد دارند از این محــل عبور نمایند.اما نکته 
قابل تامل تر در این ماجرا وجود شــهرداری و 
شورای شــهر در نزدیکی همین محل است و 
حالا این پرســش مطرح می شود که آیا هیچ 
یک از اعضای شورای شهر تاکنون از این محل 
عبور نکرده تا چاره ای برای آن اندیشیده شود 

یا به دلیل تردد به خودرو های غیر شــخصی، 
اموال دولتی که خسارت بر آن ها وارد می شود 
برایشان اهمیتی ندارد؟!شرکت آب و فاضلاب 
همواره مدعی است که مسئولیتی در خصوص 
رفع حفاری های خیابان ها ندارد و در عین حال 
شهرداری می گوید که شرکت آبفا در این حوزه 

مسئولیت هایی دارد و باید به آنها عمل نماید.
شــهرداری اهــواز ۳۰۰ میلیــارد تومان برای 
آســفالت معابر اهواز در نظر گرفته است و به 
گفته شهردار این نهاد منتظر است تا اقدامات 
عمرانی و حفاری های مداوم شرکت آبفا در این 
حوزه به اتمام برســد تا ســاماندهی چاله های 
خیابان آغاز شــود.رضا امینی در این خصوص 
می گوید: از مســاحت ۲۰ هزار هکتاری شهر 
اهــواز ۳ هزار هکتــار آن معابــر و پیاده رو ها 
اســت که ما ۱۰ درصــد از آن را که بخواهیم 
انجام بدهیم باید ۳۰ میلیون متر مربع آسفالت 
انجام بدهیم و هر ســال نیز حدود ۶۰۰ هزار 
تــا ۷۰۰ هزار متر آســفالت در مناطق ۸ گانه 
در دســتور کار قرار دارد که بخشی را قرارگاه 
خاتم الانبیاء )نهاد اقتصادی وابســته به سپاه 
پاســداران( انجام می دهد.به گفته آقای امینی 
امسال نزدیک به یک میلیون متر مربع مساحت 
آسفالتی بوده که در مناطق محروم و حاشیه ای 
و برخــی معابر اصلی شــهر به اجــرا در آمد.
شــهردار اهواز همچنین یادآور شد که اکنون 
در ۲ محور شــرقی و غربی و شمالی و جنوبی 
از ســمت ورودی اندیمشــک، میدان پلیس 
به ســمت بهشــت آباد در حال آسفالت است 
و پس از ترمیم آنها، معابر فرعی داخل شــهر 
ساماندهی خواهند شــد.این مقام مسئول در 
خصوص کیفیت و قیمت مصالح برای آسفالت 
نیز گفت که بخشــی از آن از طریق طرح های 
بازآفرینی بافت های فرسوده اختصاص می یابد، 

اگرچه در حوزه سوخت و مصالح با محدودیت 
مواجه هستیم و اگر با سرعت بیشتری به دست 
شهرداری برســد، شتاب در اجرای طرح ها نیز 

بیشتر می شود.
یکی از مشکلات شهر اهواز در زمینه مانده آب، 
نبود جداول دفع آب های سطحی است که در 
عمده نقاط کشــور وجود دارد، اما در کلانشهر 
اهواز زیر زمین قرار دارند.رضا امینی می گوید 
که دشــمن آسفالت آب اســت، هم باران های 
اســیدی و هم پــس زدگی فاضــلاب؛ وقتی 
فاضــلاب مانده آبی را در حــد ۱۰ تا ۱۲ روز 
ایجاد کند، قیر آسفالت از بین می رود و همین 
باعث می شود که تمام شبکه معابر شهر اهواز 
مخدوش شود و آسفالت آن مضمحل گردد.او 
افزود: اگر طرح آبفا تمام شود و بارش های بارانی 
نیز با اتمام طرح شبکه دفع آب های سطحی به 
اجــرا در آید، مانده آب کمتری پدید می آید و 
آسفالتی که ترمیم می شود ماندگاری بیشتری 
خواهد داشت.در صورت رفع تمامی این مسائل 
در حوزه مدیریت شــهری عمر آســفالت نیز 
افزایش می یابد و مانده آبی که از طریق شبکه 
دفع آب های ســطحی، برطرف می شود کمک 

بیشتری به ماندگاری آسفالت می کند.
بیش از ۲ ســال است که طرح جامع فاضلاب 
در کلانشهر اهواز در حال اجرا است که شرکت 
آبفا قصد دارد از این طریق مشــکلات در این 
زمینه را برطرف نماید، اما به نظر می رســد که 
این مســئله دستکم تا سال دیگر نیز ادامه دار 
خواهــد بود و این یعنی ادامــه کنده کاری ها 
در خیابان هــای اهواز.محمد رضــا کرمی نژاد 
مدیرعامل آبفا اهــواز در این مورد به ما گفت 
که تاکنــون ۵۲ درصد طرح جامع فاضلاب به 
اجرا در آمده و انتظار می رود در صورت تامین 
منابع مالی آن تا ســال آینده به اتمام برسد.او 

افزود: اعتبار مصوب برای اجرای طرح فاضلاب 
در شــهر های اهواز، ملاثانی، حمیدیه، کارون، 
شیبان و ســایر نقاط نزدیک به اهواز ۹ هزار و 
۲۵۰ میلیارد تومان برآورد شد که امسال این 
رقم به ۱۳ هزار میلیارد تومان می رســد.البته 
آقای کرمی نژاد در خصوص نقاط بحرانی و مهم 
نیز یادآور شد که این نقاط تا ۶ یا ۷ ماه آینده 
تکمیل خواهند شــد تا زمینه برای آســفالت 

کامل آن ها فراهم گردد.
علی رغم آنکه مقامات و مســئولان به صورت 
مداوم بر این مسئله تاکید دارند که اجرای طرح 
فاضلاب در حال اجرا است، اما این برای مردم 
بی هزینه نیست.در ملاشیه یکی از محله های 
حاشــیه ای اهواز مردم هر روز در خیابان هایی 
قدم می زنند که پر از آب و گِل است و کفش و 
لباس شان همیشه گِلی است؛ کودکان مجبورند 
برای رفتن به مدرسه از خیابانی عبور کنند که 
سراسر گِل است و مردم را آزار می دهد.در یکی 
از خیابان هــا پس از آنکه اجرای طرح فاضلاب 
نیمه کاره رها شد، در دیگر کوچه ها مردم اجازه 
حفاری فاضلاب را ندادند و این مسئله حالا به 
یک معضل برای آبفا و شهرداری و البته مردم 
تبدیل شده که آب باران و فاضلاب با یکدیگر 
مخلوط شدند و حالا مسائل بهداشتی نیز مردم 
را تهدید می کند و یــک مصالحه را میان این 
۳ گروه برای اتمــام این طرح می طلبد.اما این 
فقط به ملاشیه محدود نمی شود در اکثر نقاط 
کلانشــهر اهواز نیز کنده کاری ها هر روز مردم 
را درگیر می کند، افرادی که باید روزانه در این 
شهر تردد کنند، به ویژه تاکسیران ها بیشتر از 
همه عصبی و ناراضی هستند از وضعی که البته 
حالا امیدوارند با اتمام طرح فاضلاب و بر اساس 
وعده شهردار با ســاماندهی نقاط کنده کاری 

شده، برطرف شود.

امام جمعه زابل مطرح کرد

تشریح بدعهدی در دریافت حق آبه هیرمند

خیابان های زخمی اهواز؛ از کوچه پس کوچه ها تا معابر اصلی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی حوزه ثبتی شهرستان فومن 

برابر رای شــماره ۱۴۰۱۶۰۳۱۸۰۰۳۰۰۵۰۶۳ -۱۴۰۱/۰۹/۲۱ هیــات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ســاختمان های فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی فومن تصرفات مالکانه و بلامعارض رضا فرخ طلب فومنی فرزند 
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در گربه کوچه بخش ۲۴ گیلان از مالکیت رسمی محمدعلی فرخ طلب محرز گردیده است، لذا به منظور اطلاع عموم در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود و در صورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته 
باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت ۲ ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یک ماه از تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند، بدیهی است در صورت انقضای مدت 
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